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Balmón ja governa amb
els comuns, malgrat 
tenir majoria absoluta

A FONS pàgs 12 i 13

Els altres estrangers: rics,
nòmades digitals i expats

COMERÇ pàg 18

Dos premis per al projecte
que crea una moneda local

Mésde200 famíliesesqueden
senseplaçaal’escolabressol

Els afectats sumen forces i demanen una solució a l’Ajuntament, que nega que hi hagi hagut deixadesa pàg 16
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“NO PODEM CEDIR” pàg 14

Cornellà surt al carrer 
de forma massiva per
rebutjar l’últim feminicidi

BÀSQUET pàg 20

Rafa Talaverón, exjugador 
del CB Cornellà: “Sempre he 
dit el que pensava a tothom" 

Sempre en el record
Sentit comiat dels Castellers a Esteve Aguado, referent local pàg 3



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
| 2

Juny 2023líniacornellà.cat



Juny 2023En portada
3 | 

líniacornellà.cat

El 21 de maig els Castellers de
Cornellà feien dos pilars de dol
davant del tanatori en record de
l’Esteve Aguado, membre de la
colla des dels seus inicis, ara fa
tres dècades, i autèntic referent
del món casteller. L’Esteve havia
mort dos dies abans, i la colla que
va ajudar a crear i que tant esti-
mava va demostrar-li el seu afec-
te de la millor manera que sap. 

L’Albert Montell, cap de co-
lla, explica a aquesta publicació
que quan un membre d’una
agrupació castellera mor, se’l re-
corda amb un pilar en la següent
actuació del grup. En el cas de
l’Esteve, però, l’homenatge va
tenir lloc el mateix dia de l’en-
terrament, davant dels seus fa-

miliars i amics. Aquell dia, rela-
ta l’Albert, va tornar a veure ca-
res que feia anys que no veia i
que, en assabentar-se que havia
mort l’Esteve, no van dubtar a
l’hora de  desempolsegar la ca-
misa lila de la colla cornellanen-
ca i enfaixar-se per homenatjar
un company que ha deixat em-
premta en el grup. “Era un ex-
emple per a tothom”, repeteix
una vegada i una altra l’Albert,
que va mantenir una relació molt
estreta amb ell i la seva família.
Una família que va ser el motiu
pel qual l’Esteve es va vincular als
Castellers de Cornellà, ja que la
seva filla Irene va ser una de les
primeres enxanetes de la colla. 

Per la seva banda, l’Albert
Aguado, l’altre fill de l’Esteve,
també va pertànyer a l’entitat,
mentre que la Mercè, la seva
dona, és una persona molt esti-
mada per la colla, perquè sem-

pre hi era amb ell allà. Tanta va
ser aquesta vinculació amb el
món casteller que, amb els anys,
la Irene va acabar vinculada als
Xics de Granollers, on ha arribat
a ser cap de colla.

CONCILIADOR
El líder dels castellers de la ciu-
tat destaca de l’Esteve la seva ca-
pacitat per avenir-se amb tot-

hom. “Sempre estava de bon
humor i ajudava allà on fes fal-
ta”, destaca Montell, que recor-
da l’Esteve com una persona
“conciliadora” i “venerada”.

“Quan ell parlava els altres es-
coltaven”, afegeix. Però, lluny
d’una suposada aura de supe-
rioritat, l’Esteve era molt proper
amb la resta de companys.
“Quan venia gent jove nova es-
tava molt per ells, era molt
atent”, reivindica Montell. 

UN CASTELL AL MONTCAU
L’Esteve, que havia estat moni-
tor del cau i era un amant de l’ex-
cursionisme, fa uns anys va por-
tar els joves de l’entitat al Mont-
cau, a Sant Llorenç de Munt. En
record d’aquella sortida, aquells
mateixos joves van tornar a pu-
jar el cim el passat 17 de juny per
fer un pilar en honor a l’Esteve.
“Fa temps ens va ensenyar
aquest camí i vam fer junts el
cim; avui l’hem repetit per de-
dicar-li a l’Esteve, fent allò que li
agradava tant”, va escriure la co-
lla a les xarxes socials. 

El dia de la mort de l’Esteve
hi havia assaig. Era un divendres,
i molts van assabentar-se del de-
cés en arribar al local. Així i tot,
els presents van decidir assajar
una estona. “Vam fer el que sa-
bem fer, castells; és el  que l’Es-
teve hauria volgut”, diu l’Albert. 

UNA CARA CONEGUDA
Un cop acabat l’assaig van ex-
plicar “batalletes” de l’Esteve, en-
voltats de les fotografies de la co-
lla. “En el 80% hi surt ell, era una
cara molt coneguda al món cas-
teller”, destaca l’Albert. Ho de-
mostren els nombrosos missat-
ges de condol de diverses colles
del país. Tota una vida dedicada
als castellers i als seus que ha dei-
xat marca, i que resumeix el
Salva, casteller cornellanenc, en
una frase per al record: “Quan
algú ens pregunti què vol dir ser
casteller, els parlarem de tu”. 

Esteve Aguado, en la fotografia central, fent l’escaleta d’un castell. A l’esquerra, els pilars que van dedicar-li al tanatori i, a la dreta, un pilar en record seu al Montcau. Fotos: Castellers de Cornellà

El significat de ser casteller
» Els Castellers de Cornellà ploren la mort d’Esteve Aguado, referent del món dels castells a la ciutat

» Parlem amb el cap de la colla cornellanenca, Albert Montell: “Era un exemple per a tothom”

Albert Montell:
“Sempre estava de 
bon humor i ajudava
allà on fes falta”

F. J. Rodríguez
CORNELLÀ
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MOLT GREU. Pedro
Sánchez acaba de tom-

bar la mesura que per-
met prorrogar el lloguer 6 mesos. Sen-
se la regulació de preus en vigor a cap
territori de l’Estat, és una canallada que
suposarà una allau de pujades de llo-
guer i expulsions. El PSOE al servei de
la patronal immobiliària.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

İlkay Gündoğan és un
fitxatge [del Barça] a

cost zero que hem sigut
capaços de convèncer en un moment
que no seria el millor de la nostra his-
tòria. Segur que el clima i Barcelona hi
han ajudat, però quan les coses es fan
bé, s’aplaudeixen i em faig el segon
cafè del dia.

@andreuginola

[En referència a una
piulada de l’alcaldessa

de Ripoll, Sílvia Orriols]
Recordatori: les persones que han de
recórrer als bancs d’aliments no tenen
accés a cap altre sistema de protecció
social. Per això hi estan sobrerepre-
sentades les persones migrants, per
l’exclusió social i administrativa.

Si les coses no canvien,
els quatre programes

radiofònics del matí (dia-
ris i de cap de setmana) tant a RAC1
com a Catalunya Ràdio estaran pre-
sentats per homes. En una professió on
el 75% dels estudiants són dones. Això
és un exemple del que s’anomena “es-
cala mecànica de vidre”.

@martaroqueta@albertsc79@SindicatLloguer

La lupa

El proppassat 11 de maig, el president rebia
una vintena de dones gitanes universitàries,
en una trobada pensada per mantenir una
conversa distesa. El 24 de maig vaig tenir l’o-

casió de celebrar l’accés a la universitat per a majors
de vint-i-cinc anys de prop d’una quinzena d’estudiants
gitanos del Grup d’Accés a la Universitat, una unitat
formativa depenent del Pla Integral del Poble Gita-
no de la Generalitat. Ambdues trobades van ser
molt reveladores.

En la conversa mantinguda amb el president, les
estudiants varen expressar els seus reptes i projec-
tes. Fins aquí el que era d’esperar, que les il·lusions
són universals i ens esperonen a tirar endavant. Però
a la conversa hi va haver més teca. Algunes de les
intervencions que més em van fer parar-hi l’aten-
ció apuntaven detalls reveladors de les falles de la
inclusió social. En destaco els següents: el proble-
ma que suposa que hi hagi centres educatius ins-
tal·lats en el baix rendiment, fet que arrossega el con-
junt dels estudiants a una molt baixa expectativa d’è-
xit educatiu. En constatar aquesta situació, l’esforç
de famílies gitanes per donar estudis als seus fills i
filles comporta, en alguns casos, que els traslladin
a altres centres, sovint pagant escoles concertades.
El problema –viscut en primera persona per algu-
nes de les estudiants presents a Palau– de tutors de-
sincentivadors amb la continuïtat dels estudis post-
obligatoris, concretament del batxillerat. El relati-
visme cultural d’algun docent que, fent-se passar per
progre i empàtic –quan, de fet, demostra ser un re-

accionari de manual–, s’atreveix a estipular que, cul-
turalment parlant, l’univers gitano és més refractari
a estudiar, i que s’ha de “comprendre” aquest tret
cultural. D’altra banda, fou molt interessant cons-
tatar l’empenta cap al canvi social de les estudiants
dins la mateixa comunitat, quan algunes d’elles, sent
les primeres a arribar a la universitat, han hagut de
convèncer els pares per mostrar-los que era bo per
a elles estudiar, i que fent-ho no viurien desprotecció
ni desvinculació de la comunitat.

Al Grup d’Accés a la Universitat em vaig trobar amb
tot d’estudiants expectants per l’entrada a la vida uni-
versitària, orgullosos de la feina feta fins a arribar a
les seves portes. Parem compte al fet que ells i elles,
tots, treballen les hores del dia que faci falta per man-
tenir les seves famílies. Sempre amb la canalla en el
punt de mira. Els estudis conformen el seu somni,
però, sobretot, somien amb els seus, en fer-los par-
tícips d’aquesta aventura que té tot el sentit perquè
es tracta de prosperar plegats. La família com un va-
lor fonamental, sí, en aquest sentit de suport, protecció
i solidaritat elemental: el grup extens amb què es de-
sitja compartir la prosperitat. La comunitat sempre

en l’horitzó. Aquí no hi ha individualisme que valgui.
Lluny queda la retòrica del “jo abans que res” tan prò-
pia dels valors liquats postmoderns que ara ens
aclaparen i que, malauradament, s’han escolat per la
porta de darrere de l’esquerra.

Sé que en cap grup humà podem assegurar que tot
siguin flors i violes. Ara bé, el que m’entusiasma de
totes aquestes persones que he tingut l’oportunitat de
conèixer és la seva capacitat de superació amb un es-
forç redoblat comparat amb els que, com jo, som pa-
ios. Permeteu-me que parli en aquests termes. Con-
versant amb aquest estol d’estudiants mai no hi he tro-
bat un bri de lamentació. No perden el temps en el vic-
timisme ni demanen cap privilegi pel fet de ser de la
comunitat gitana catalana. Exigeixen, això sí, un trac-
te entre iguals. I amb les seves vides combaten la tra-
jectòria estructural de desigualtat que s’ha concentrat
en el poble gitano en relació amb la resta de la població.
Combaten el racisme amb què ara encara es troben,
incrustat en la vida quotidiana del nostre país. Actu-
en amb determinació exemplar: fan caure murs i sal-
ten tanques. Són, ras i curt, una poderosa agència de
canvi. Per descomptat, ho són molt més que els que
entre la majoria paia considerem una ofensa imper-
donable i motiu de mobilització política que ens cri-
tiquin el pentinat. Acabo amb dos noms propis: la Sa-
cri s’ha compromès a superar la prova comuna de l’ac-
cés per a majors de vint-i-cinc anys l’any vinent, que
aquest no ha pogut ser. L’Isaac va pel camí de con-
vertir-se en mestre i espero que aviat el tinguem en-
tre el professorat del nostre país.

El que m’entusiasma és 
la seva capacitat de superació

amb un esforç redoblat

per Xavier Godàs

Per la ‘gitanització’ de Catalunya
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L’assalt a un bar de Cornellà, origen de 
l’operació contra els ultres vinculats al Barça1

2
Consternació a Cornellà 
per un nou assassinat masclista

Celtas Cortos, Nil Moliner i la Húngara, caps
de cartell d’un Corpus que vol ser inclusiu

Un incendi en un edifici de Riera 
envia dos homes a l’hospital

El + llegit líniacornellà.cat

3

4

5

Presó per a l’acusat d’assassinar 
la seva parella a Cornellà

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Cornellà no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@elsmatins: “Dono les gràcies als soldats i
comandants del grup Wagner que van pren-
dre l'única decisió correcta”. Són les prime-
res paraules de Putin després de la rebel·lió.

@marcserrado: Contra la regulació de
preus a Catalunya, i sense garantir-ne una
d’efectiva a l’Estat. Com sempre, el PSOE im-
pedint una regulació efectiva dels lloguers.

#TremoleuLlogaters

@JuntsXCat: Portaveu @josep_rius: “Junts
vol vertebrar amb altres forces polítiques
una majoria alternativa al PSC per gover-
nar la Diputació de Barcelona”.

#DiputacióDeBarcelona #PutinVsWagner

Safata d’entrada

A Gustavo Duch 
per les seves idees.

L’enriquiment és l’ob-
sessió del productivis-
me. L’abús, d’una ban-

da, i la permissivitat de l’altra
són dos flancs que acompany-
en les seves activitats més es-
timades. Ja no són només rius
i embassaments, és que estan
aniquilant tot allò que no es
veu. Encara que plogui, viuen
afamats per l’aigua, entenen els
límits com un obstacle per a la
seva llibertat –quan tota lli-
bertat requereix límits. Però
s’eixamplen els errors i, en lloc
de reconèixer la situació i bus-
car solucions davant la seque-
ra, segueixen apostant per in-
jectar fons per a la modernit-
zació de regadius, triplicant
les collites per vendre més. 

Els casos a tot l’Estat són
paradigmàtics alhora que pre-
monitoris del que pot passar en
poc temps. Quan es va saber
que les macrogranges reque-
reixen 15.000 litres d’aigua per
cada quilogram de carn de
vaca, es van mobilitzar empre-
ses amb un gran poder en mit-
jans de comunicació, publicitat
i influència a l’administració
per tirar per terra aquests co-
mentaris.

Però això està passant a tot
arreu. L’agricultura i la rama-
deria industrial són corres-
ponsables de desequilibrar el
seu cicle i la qualitat de l’aire, el
seu esgotament és una cascada
de despropòsits que precipita la
mort de plantes, insectes, aus,
herbívors i omnívors...

Aigua: pregàries perquè plogui justícia
per Francesc Reina

Per acabar d’enredar-ho
tot, fa temps que alguns li van
clavar l’ull al continent que
pateix més set: l’Àfrica. L’or-
ganització Grain (Nobel d’E-
cologia) va parlar de suïcidi
hídric en documentar els trà-
gics costos ecològics i socials
que tothom sap i que acaben
on tothom sap. La guerra per
l’aigua no té fre, es tracta
d’un terrorisme empresarial
amb la connivència d’institu-
cions polítiques, caracterit-
zat per una gran violència
manejada des dels despatxos
(la paradoxa està en la crimi-
nalització de les accions de
desobediència civil realitzada
per organitzacions ecologistes
que són tractades de terro-
ristes: la repressió a la page-
sia, a França, per protestar
contra les megabasses, per
exemple). El quart llac més
gran del planeta s’ha quedat
sense peixos perquè el van as-
secar els cobejosos de sempre.
“No es pot emplenar el mar
d’Aral amb llàgrimes”, diu el
poeta Muhammed Salikh.
Des que han pogut comprar i
vendre, ha deixat de ploure.
Els límits del creixement

és un estudi semioblidat que
va liderar Donella Meadows
fa més de cinquanta anys en
què se suggeria allò que ja
deia Mark Twain: “No es pot
fabricar més”. L’aigua dolça,

com el petroli, els cereals o la
terra fèrtil, són una inversió
especulativa dels mercats que
representa les hores més ru-
ïnes de la nostra era, un atac
a la dignitat. Tot està con-
nectat i el que es fa malament
surt malament. Al seu llibre
Homo Deus, el pensador
Noah Harari argumentava
que, per primera vegada en la
història, moren més persones
d’obesitat que de fam. Què
fan amb els aliments que
mengem?

Les agricultures i rama-
deries tradicionals ja es van
adaptar en decidir què culti-
var al secà, als aiguamolls o a
les riberes dels rius. D’això
se’n diu respectar intel·li-
gentment. Què serà de les
nostres democràcies? Hi ha
un mur contra el qual s’esta-
vellen constantment les ne-
cessitats més bàsiques de l’és-
ser humà en compartir amb la
natura. Potser caldria recu-
perar certs valors que van
ser desplaçats per una falsa
idea de progrés, seguir els
principis del que és més cor-
recte, mitjançant el tacte, la
vista, l’oïda, el gust o l’olfac-
te (l’educació social ho va ex-
plicar, també cap als anys se-
tanta): que la raó no suplan-
ti la nostra animalitat, aques-
ta forma de relacionar-nos
amb el temps i els entorns.

Els semàfors

La Universitat d’Estiu de les
Dones ja és aquí. Els cursos de
formació en clau de gènere i

feminista tindran lloc entre el 3
i el 7 del juliol. Enguany se
celebra la 14a edició d’un
programa que organitza

l’Ajuntament i la UB.
pàgina 14U. d’Estiu de les Dones

La Fundació El Llindar ha acabat
el curs del seu centre de noves

oportunitats, que ajuda joves en
exclusió. L’acte de cloenda es va

fer el 21 de juny amb la presència
del president de la Generalitat,
Pere Aragonès, i la consellera

d’Educació, Anna Simó.
pàgina 16El Llindar

El centre comercial Splau
celebra el dia de l’Orgull LGTBI

amb una sèrie d’activitats. Ho fa
el 30 de juny en col·laboració

amb l’Ajuntament, que ha
anunciat que hi col·locarà un
estand del Servei d’Atenció

Integral LGTBI. 
pàgina 18Splau
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NLes millors
perles

Una dona estrangera lloga el seu pis del barri barceloní de la
Sagrada Família a un noi que “sembla normal”. Acabats els

onze mesos del contracte de lloguer (era de temporada), el
llogater ha desaparegut i al pis hi ha un cultiu de marihuana.

Els diners ho poden tot? No sempre. L’home més ric del
món ha hagut de girar cua perquè, en arribar a Nàpols,

s’ha adonat que la normativa li prohibia entrar al port amb
el seu iot de 75 metres d’eslora. Apa, cap a casa.

La nova alcaldessa de València és Maria José Catalá (amb
accent tancat, no fos cas), que fa uns anys va començar un

discurs dient: “Os pido disculpas por si en algún momento me paso
al valenciano, pero es mi lengua materna y tengo ese defecto”.

Un total de 7.905 quilòmetres de costa té l’estat
espanyol. Però el PP va decidir fer un acte amb el lema

“Verano azul” en una platja falsa a Madrid. La imatge és
d’una vergonya difícil d’igualar.

LA FOTOBlanca Blay/ACN

Mirada pròpia

Imaginin que entren en una botiga de roba per
comprar-se una jaqueta nova. El venedor els
escolta amb deteniment, però no treu l’ull de
la que porten posada. Després de les seves ex-

plicacions i sabent que es juga la venda, els explica
que ja tenen una jaqueta estupenda. El teixit, ar-
gumenta, és dels que ja no es fan i les costures són
a mà, amb un portar i una caiguda magnífics que no
aconseguiran si se la compren nova. Els acaba
convencent que li deixin uns dies per cosir un botó
que li falta, rentar-la i passar-li
la planxa.

Una situació similar a aques-
ta fictícia que, siguem honestos,
ens agradaria que passés més,
va passar de debò a Bordeus el
1996. Uns arquitectes joves poc
coneguts aleshores, Anne La-
caton i Jean-Phillipe Vassal,
van rebre l’encàrrec de remo-
delar la plaça Leon Aucoc, al
sud de la ciutat. Van trobar un
lloc que, en les seves pròpies pa-
raules, “ja era bonic per la seva
autenticitat, sense sofisticació”.
“Tenia la bellesa del que és evi-
dent, necessari i just. Vam pas-
sar alguns dies visitant-ho i
parlant amb els veïns, i final-
ment vam decidir reposar la
grava i podar els til·lers”, van
detallar.

Amb el temps, aquesta anèc-
dota va adquirir el rang de ca-
tegoria i ha estat explicada de
manera recurrent a les escoles
d’arquitectura. Lacaton i Vassal
van fer d’aquesta manera de mi-
rar el que està construït una forma de practicar el
seu ofici. L’any 2019 van rebre el premi europeu Mies
van der Rohe, juntament amb Frédéric Druot i Chris-
tophe Hutin, per la no menys sonada rehabilitació
de 530 habitatges en blocs residencials que el govern
francès pretenia enderrocar, a la mateixa ciutat on
els arquitectes van indultar la plaça.

Quan el 2021 van rebre el premi Pritzker, una de
les més altes distincions en arquitectura, el pavelló
Mies de Barcelona els va dedicar una exposició, Ne-

ver demolish (Mai enderroquis), on es convidava a
considerar el potencial del que està construït, en ter-
mes de valor patrimonial i d’energia acumulada. No
estem precisament per anar desaprofitant energia.

Les persones triguem anys a adonar-nos del que
hem heretat. Heretem un habitatge o bé una hipoteca
per acabar de pagar. Heretem un compte bancari,
però també un deute amb Hisenda. Amb el temps,
acabem veient els nostres pares en mirar-nos al mi-
rall i ens adonem que tot, bo o dolent, és herència.

També heretem les nostres ciutats. Els governs mu-
nicipals, autonòmics o el mateix Estat elaboren llistes
d’edificis i places “protegits per Patrimoni”, i la
UNESCO, organisme internacional, atorga a alguns la
qualificació de “Patrimoni de la Humanitat”. Tendim
a acabar pensant que, si està protegit, és que ha de ser
una cosa bona i que hem de preservar-la, i que si no
ho està, és que es pot enderrocar sense miraments.

Tanmateix, la lliçó de Bordeus ens mostra que
hem heretat tot el que existeix. Tot és patrimonial.

Mirat així potser no hi hauria d’haver qualificacions
patrimonials.

Atorgar a les coses una segona oportunitat és, a
més d’un exercici de responsabilitat, una mostra
d’intel·ligència pràctica en un moment on ens om-
plim la boca amb paraules com ara sostenibilitat o
estalvi energètic. No es tracta de conservadorisme
paralitzant sense més ni més, sinó d’aprofitar i uti-
litzar el que existeix com a base per generar algu-
na cosa nova que, altrament, mai no hauria pogut

existir. No és tant obrir la ne-
vera i reescalfar el que hi ha del
dia anterior com inventar un
plat nou amb les sobres. En-
tendre en aquest context el
trencadís del modernisme o
l’escòria dels forns de fosa que
recobreix les façanes de la Crip-
ta de la Colònia Güell.

En aquest sentit, el projecte
dels arquitectes francesos és
exemplar, ja que no es limita a
una reparació estructural per ar-
reglar les goteres que, per des-
comptat, n’hi devien haver mol-
tes. L’estratègia va consistir en
la construcció d’unes terrasses
tancades, recolzades a terra,
que van reforçar els edificis,
alguns de molt inestables,
creant una galeria que, a més,
proporciona aïllament tèrmic
als edificis. Vistos per fora nin-
gú diria que són els antics blocs
que ja existien.

Però potser el més interes-
sant és la renovació espacial
que s’ha aconseguit. Aquestes

galeries han regalat més espai a uns blocs amb uns
habitatges molt petits que van proliferar entre els
anys 50 i 70 del segle passat a moltes ciutats eu-
ropees. Una herència de la nostra cultura de difí-
cil gestió per la gran quantitat que se’n van cons-
truir en pocs anys i que van acabar allotjant mol-
tes famílies amb el boom demogràfic dels 70. La va-
lentia és no mirar cap a una altra banda i afrontar
el problema que hem heretat. La màgia és fer-ho
simplement podant una mica els til·lers.

per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

El que hem heretat
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@sssanjur: Ànims a tot el personal del
món del lleure educatiu que fa tempo-
rada, amb la intensitat i la precarietat que
caracteritza el sector.

@PunsodaRicart: Sis setmanes de casal a
la Segarra: 312 euros. Sis setmanes de ca-
sal a Barcelona: 905 euros. Una ciutat per
a solters.

@anapolo___: Sobretot és molt, molt im-
portant que es donin oportunitats sempre
a les mateixes persones i que aquestes
persones siguin homes.

Flaixos

Tribuna

No me n’he pogut estar. La intel·ligència arti-
ficial (IA) fa mesos que està en boca de tot-
hom. Quan fins i tot se’n parla a la barra del
bar, no hi ha dubte: estem davant la qüestió

de moda del moment. El debat està servit i té tots els
ingredients per ser apassionant. ChatGPT, algorit-
mes… Tecnologies creades per intentar imitar la in-
tel·ligència humana. Eines que simulen el llenguatge
humà o que són capaces de generar fotografies que nin-
gú diria que no són reals. Les màquines poden fer co-
ses que fins ara només fèiem les persones, i això espanta.
És lògic. El nostre instint animal –també IA, curiosa co-
incidència– ens porta a desconfiar del que no coneixem,
del que pot amenaçar-nos. Nosaltres tenim senti-
ments i emocions, per això reaccionem així. La IA no.
Ni té emocions ni té sentiments. De fet, segons expli-
quen els experts, tampoc ens entén. Sembla que sí, per-
què està entrenada perquè ho sembli, però no ens com-
pren. Matís important per començar.

Dit això, deixem les qüestions i el debat tècnic per
als mencionats experts en la matèria. Un servidor en sap
el que ha llegit, que no és poc però tampoc és prou –re-
comano especialment l’entrevista que Xavier Bosch va
fer a Patricia Ventura al diari Ara, algunes reflexions de
la qual traspuen en aquest escrit. Així que passem al que
volia tractar en aquesta breu columna, aplicat al nos-
tre maltractat ofici.

Era dimarts 4 d’abril i les xarxes socials n’anaven ple-
nes. El Mundohavia publicat en portada una foto de Pa-
blo Iglesias i Yolanda Díaz caminant abraçats. La
imatge, tècnicament, podia semblar del tot real. “Una
foto impossible?”, es preguntava el diari just a sota,
acompanyant-ho de l’avís “Imatge creada amb IA”. En
aquest cas, el context polític del moment facilitava que
la foto costés de creure. El fake era fàcil de detectar, però
ja havia encès la metxa.

Si cada cop costarà més distingir què està fet per
una màquina i què per una persona, a causa del per-
feccionament de la primera, el perill és obvi. Per ex-
emple, es poden difondre fotos falses que semblin re-
als i que, a diferència del cas anterior, siguin molt més
difícils de detectar. I el mateix amb informacions de
tota mena –si no, busqueu l’entrevista falsa a Michael
Schumacher feta amb IA. Qui vol veure el dimoni en

tot plegat, doncs, ho té fàcil. Però, com sempre, el que
pot pervertir una tecnologia és l’ús que se’n fa, no la
tecnologia en si mateixa. Proveu de fer l’exercici con-
trari: imagineu-vos la quantitat de bons usos que pot
tenir. També espanta, però en positiu. Ara bé, tampoc
cal veure-hi un àngel. La precaució sempre és bona
companya de viatge.

Veritat o mentida. Realitat o ficció. Distingir entre
una i l’altra mai ha sigut fàcil. No ara o en el futur, abans
tampoc. Qualsevol historiador us podria fer, en pocs mi-
nuts, un bon resum de fakes icònics de la nostra his-
tòria contemporània. Per tant, si una de les grans pre-
ocupacions respecte de la IA és aquesta, no estem da-
vant res de nou. I l’antídot, per sort, ja el coneixem: pe-
riodisme rigorós, ètic i transparent. Que permeti con-
fiar-hi. Perquè el nostre ofici es basa en la confiança en-
tre lectors i mitjans. I la confiança costa molt de gua-
nyar, però molt poc de perdre. Tornant a El Mundo, ¿re-
alment és preocupant que aquest diari pugui publicar
una foto falsa de Pablo Iglesias i Yolanda Díaz –en
aquest cas per generar debat sobre la IA, d’acord– quan
ja ha difós, per exemple, comptes falsos a l’estranger
d’alcaldes per intentar destruir-los? Quan ha fet el joc
a la policia patriòtica?

La qüestió no és el què, sinó el qui. En un món cada
cop més líquid –sempre Zygmunt Bauman–, qui per-
di la confiança dels lectors ho perdrà tot. Qui tingui mala
reputació no tindrà futur. No en va el lema actual de The
New York Times és “The truth” (la veritat). I això és una
bona notícia per al periodisme de proximitat, perquè
precisament la proximitat reforça la confiança. La ve-
ritat propera és més veritable.

Quan se li pregunta a ChatGPT si és fiable, el ma-
teix bot diu que “cap sistema automatitzat ho és del tot”
i que “és important corroborar la informació amb altres
fonts”. Garantim, doncs, que nosaltres puguem dir als
nostres lectors que som fiables del tot. Que no els cal cor-
roborar les nostres informacions amb altres fonts per-
què ja ho hem fet nosaltres per ells. Amb rigor i ho-
nestedat. No deixem de fer el (bon) periodisme de sem-
pre per poder continuar fent periodisme en un futur.

Article publicat al número de primavera 2023 
de la revista Comunicació 21.

En un món 
cada cop més líquid, 

qui perdi la confiança 
dels lectors 

ho perdrà tot. 
Qui tingui mala reputació

no tindrà futur. 
I això és una 
bona notícia 

per al periodisme 
de proximitat, 

perquè precisament 
la proximitat reforça 

la confiança

“

“
per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

ConfIAnça

Fo
to

: P
ex

el
s



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
9 | 

Juny 2023 líniacornellà.cat



Juny 2023

Ciutat
| 10

líniacornellà.cat

Els opositors al pla de Ribera
Salines, en guàrdia per l’hort

URBANISME4Dilluns 26 de
juny saltaven totes les alarmes.
Els activistes de la plataforma Ri-
bera-Salines, contrària al pla
urbanístic que preveu aixecar
2.500 pisos en aquest espai agrí-
cola, van fer una crida a la mo-
bilització en adonar-se que l’en-
demà estava previst que uns
operaris anessin a fer treballs de
neteja en els mateixos terrenys
on hi ha l’hort comunitari La
Bardissa, creat per la plataforma
per reivindicar la preservació
d’aquest espai del municipi. 

Aquests terrenys són pro-
pietat de l’empresa Ruverti SL,

amb seu a Esplugues. Fonts mu-
nicipals confirmen que la com-
panyia va presentar una instàn-
cia a l’Ajuntament per informar
que es disposava a fer-hi feines
de neteja. Finalment, els opera-
ris no van aparèixer, tot i que està
previst que ho facin aviat. 

Per tot plegat, els activistes,
que van reunir desenes de per-
sones el dia 27 –entre elles Joan
Tardà– per evitar el que consi-
deren un “desallotjament”, avi-
sen que La Bardissa “no es toca”
i que estaran amatents a qual-
sevol moviment que intenti eli-
minar l’hort comunitari. 

L’assalt a un bar de la ciutat fa
caure la cúpula dels Casuals

INVESTIGACIÓ4L’operació del
9 de juny que va finalitzar amb
la detenció d’una vintena de
membres dels Casuals, la facció
més violenta dels Boixos Nois,
els ultres del Barça,  va ser la cul-
minació d’una investigació que
va arrencar a la ciutat, en concret
arran de l’assalt violent a un
bar on hi havia seguidors de
l’Espanyol i veïns del barri. 

Aquell atac va ser perpetrat
per ultres del Barça, com a res-
posta a una altra agressió ante-
rior, segons van explicar fonts de
la policia catalana. L’incident,

que va tenir lloc el novembre del
2021, poc abans del partit de lli-
ga entre l’Espanyol i la Reial So-
cietat, va provocar destrosses
importants al local, ja que els
agressors van fer servir porres i
martells. Arran dels fets, la Co-
missaria General d’Informació
va assumir les primeres perqui-
sicions, a través de les quals es
van identificar sis persones pre-
sumptament relacionades amb
aquella agressió. 

La policia atribueix als Casu-
als delictes d’homicidi, tinença
d’armes i contra la salut pública.

Avancen les obres de l’hospital
privat al costat de l’Splau

SALUT4Les obres per constru-
ir un hospital privat en uns ter-
renys adjacents al centre co-
mercial Splau ja han començat.
Si bé la previsió, segons va co-
mentar a Línia Cornellà en el
seu moment l’alcalde, Antonio
Balmón, era que els treballs ar-
renquessin l’estiu passat, sembla
que els terminis s’han allargat. 

Malgrat tot, ja es treballa so-
bre el terreny per aixecar un
centre mèdic que gestionarà

IMED Hospitales i que, segons
el projecte de Nebot Arquitectos,
tindrà més de 20.000 metres
quadrats dividits en nou plantes
i dos soterranis. Comptarà, a
més, amb 144 habitacions, 52
consultes externes i 19 quiròfans
i zones de radiodiagnòstic. 

Per construir el centre està
prevista una inversió de 58 mi-
lions d’euros, segons consta a
l’estudi de viabilitat econòmica,
disponible al web municipal. 

Els activistes avisen que perilla l’hort comunitari. Foto: Ribera-Salines

Foto: Línia Cornellà

Eleccions 23J |Yolanda Díaz visita Sant Ildefons
La líder de Sumar i vicepresidenta del govern central, Yolanda Díaz, va visitar Sant Ildefons el 25

de juny en un acte preelectoral. Díaz, acompanyat de líders dels comuns de la ciutat i del país, 
va reivindicar el seu projecte “a favor de la vida” per aturar la dreta a les eleccions del 23J.

POLÍTICA4Malgrat haver reva-
lidat la majoria absoluta, Anto-
nio Balmón ja governa amb els
comuns, amb qui ha renovat
l’acord de coalició del passat
mandat. Balmón va destacar el
dia de la seva investidura que en
els pròxims quatre anys s’obre
“un nou cicle de transformació
de la ciutat”. L’alcalde, que fa
dues dècades que ostenta el càr-
rec, va assegurar que la seva
lluita “és la de sempre”. “Contra
la injustícia i les desigualtats, im-
pregnada dels valors de llibertat,
igualtat i fraternitat”.

POLÍTIQUES MORALS
A més, l’alcalde va anunciar la
posada en marxa del programa
Cornellà Moral. “Les nostres
propostes, convertides en emo-
cions i sentiments, parlen de
potenciar les capacitats de la
ciutat, però, sobretot, de la seva
ciutadania”, va defensar l’alcal-
de en el seu discurs.

PARLA L’OPOSICIÓ
Iván Cánovas, portaveu de Vox,
que va obtenir dos represen-
tants el 28M, va dir que faran
oposició “amb lleialtat institu-
cional”, però de manera “fèrria”
per defensar les seves propostes. 

Per la seva banda, Manuel
Casado, portaveu del PP, va dir
que cal una altra forma de go-
vernar diferent de la del PSC, que
posi al centre “les persones i les

famílies”. Claudio Carmona, en
nom dels comuns, va reivindicar
al Ple d’investidura que són “els
hereus del PSUC” i que defen-
saran la Cornellà “fraterna, plu-
ral, compromesa i integrador”.

Per acabar, Raquel Albiol,
que lidera el principal partit de
l’oposició, ERC, va afirmar que
“sigui quin sigui el color polític”
dels veïns i veïnes, treballaran
“per a tots ells”.

Els regidors del nou mandat a Cornellà. Foto: Ajuntament

Balmón ja governa amb els
comuns, malgrat tenir majoria

» El PSC eixampla el seu govern incloent-hi de nou els morats
» L’alcalde anuncia la posada en marxa del projecte Cornellà Moral
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En Kevin no és un estra-
nger com els que nor-
malment apareixen a
les notícies. Ell no ha

creuat l’estret, no fugia de cap gu-
erra, fam o crisi econòmica i no es-
quiva la policia per evitar ser de-
portat. En Kevin és originari del
Canadà i és feliç a Barcelona. Fa
pocs mesos que va arribar a la ca-
pital catalana perquè es va en-
amorar d’una noia holandesa que
hi viu. “M’encanta la manera de
ser a Barcelona: la conciliació
entre feina i família és molt millor
que al meu país, on la gent se cen-
tra massa en els diners”, explica.
“Viure aquí amb un sou canadenc
és avantatjós, perquè el cost de la
vida és molt més baix que al meu
país”, afegeix. En Kevin treballa en
el sector de la comptabilitat. Té la
seva pròpia empresa, que està re-
gistrada al Canadà. És el que s’a-
nomena expat, però en el seu
cas també podem dir que és un
nòmada digital.

En els darrers temps, aquests
dos conceptes s’han colat en el de-
bat públic a Catalunya. De fet,
han aparegut en la campanya de
les eleccions municipals, sobre-
tot a Barcelona, per a uns com la
solució final per projectar la ca-
pital al món i per a altres com una
de les set plagues bíbliques. En el
seu programa, el PSC demanava
a la Generalitat “facilitar una in-
tegració més ràpida de la comu-
nitat expat”, però formacions
com la CUP denunciaven que “els
expats no contribueixen a enfor-
tir els barris” i fan augmentar els
preus dels lloguers. Sigui com si-
gui, el cert és que hi ha molt des-
coneixement al voltant d’aques-
ta població. Comencem, doncs,
trencant mites.

EXPAT O NÒMADA?
Encara que a ulls dels autòctons
pot semblar que tots són estra-
ngers del nord d’Europa o dels Es-
tats Units que viuen i treballen a
Barcelona, uns i altres són coses
ben diferents. Així ho considera
l’antropòleg José Mansilla, que de-
fineix els expats com “les persones
que fan feina per a una multina-
cional durant més d’un any en un
territori que no és casa seva o que
troben feina en un altre lloc amb
el seu idioma”. Per a l’investigador
i geògraf Agustín Cocola-Gant,
però, en els darrers temps la figura
de l’expat ha anat evolucionant.
“Ara molts són autònoms i n’hi ha
de diferents nivells”, considera.
“Els portuguesos, italians o grecs
són l’esglaó més baix d’aquesta
classe”, afegeix.

El nòmada digital respon a
una lògica diferent. Fabiola Man-
cinelli és investigadora i profes-
sora lectora del departament
d’Antropologia de la Universitat
de Barcelona i ha estudiat en pro-
funditat aquest fenomen que va
explotar amb la pandèmia, però
que ja té quasi dues dècades de
vigència. “Es tracta d’un treba-
llador de les professions digitals
que aprofita la possibilitat de
treballar lluny d’unes oficines
per veure món”, assenyala. “Els

estudis diuen que és una perso-
na que ve de països amb passa-
ports forts del nord global: molts
estatunidencs, britànics i nord-
europeus”, detalla. En la mateixa
línia, Mansilla afirma que aquests
treballadors viuen “un temps in-
ferior a un any en un indret i bus-
quen la temporada de sol per per-
llongar l’estiu en llocs com Bali o
Llatinoamèrica”.

Tot i que no hi ha gaire dades
sobre quants són els uns i els al-
tres, segons xifres de l’Ajunta-

ment, l’any 2021 hi havia a Bar-
celona una mica més de 101.000
persones provinents de països del
nord global. En la seva investiga-
ció sobre el fenomen al llibre Bar-
celona no té solució, el periodista
i expolític Antonio Baños els xifra,
sense distingir-los, en una mica
més de 100.000.

Des de fa poc més de dos
anys, l’Ajuntament de la capital ca-
talana compta amb un servei per
atendre aquesta població batejat
com a Barcelona International

Welcome Desk. L’organisme, que
té com a objectiu “facilitar l’acollida
de persones d’altres països que de-
cideixen establir-se, treballar, in-
vertir, estudiar i viure a la ciutat”,
va atendre, en el seu primer any de
vida, 768 persones de 93 nacio-
nalitats. Les dades de la iniciativa,
a les quals ha tingut accés el Línia,
determinen que un 74% són ho-
mes i més del 80% tenen menys
de 40 anys. El 56% són de fora de
la Unió Europea. Els seus princi-
pals països d’origen són Itàlia, els

Estats Units, el Regne Unit, Co-
lòmbia, França, Alemanya i l’Ín-
dia, i resideixen, sobretot, a Bar-
celona i a l’àrea metropolitana.   

CLASSE I IDEOLOGIA
Més enllà dels números, podem
definir aquesta població estra-
ngera segons altres conceptes. A
quina classe social pertanyen?
Quina ideologia tenen? Una altra
vegada cal distingir entre els dos
tipus d’estrangers. “L’expat acos-
tuma a ser progressista i defen-

A Barcelona es calcula que hi ha uns 100.000 estrangers del nord global. Foto: Vicente Zambrano González/Ajuntament de Barcelona

Quan parlem d’estrangers, sovint tendim a pensar en la població vinguda de
països pobres. Malgrat això, a l’àrea metropolitana de Barcelona hi ha milers de
persones que venen del nord global. Qui són els expats? Qui són els nòmades

digitals? Quina és la seva ideologia? En aquest reportatge ho expliquem.

Elsaltresestrangers:
rics,nòmades iexpats
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n Ho diu l’article 63 de la Llei
14/2013: els estrangers més rics po-
den obtenir un visat a cop de telona-
ri. Bé, no ho diu d’aquesta manera,
sinó que assenyala que “els estra-
ngers no residents que es proposin
entrar al territori espanyol per tal de
fer una inversió significativa de capi-
tal poden sol·licitar el visat d'estada
o, si escau, de residència per a inver-
sors, que tindrà una durada d'un
any”. Mentre els migrants que arri-
ben per mar jugant-se la vida han de
viure una odissea per regularitzar la
seva situació administrativa, el go-

vern espanyol, a través de l’anome-
nada Golden Visa, permet aconsegu-
ir els papers a la persona sense per-
mís de residència que gasta dos mi-
lions d’euros en deute públic espa-
nyol, un milió d’euros en accions en
una empresa o entitat  financera es-
panyola o que compra una casa per
valor de més de 500.000 euros. 

En aquest sentit, i segons lamen-
ta l’organització Transparència Inter-
nacional, “igual que un bé de luxe, es
poden comprar la ciutadania i els
drets de residència de la Unió Euro-
pea, i això genera riscos de corrup-
ció”. Tal com va publicar la Directa en
un reportatge d’investigació, la Gol-
den Visa ha reportat a l’estat espany-

ol quasi 1.000 milions d’euros de ciu-
tadans majoritàriament xinesos, rus-
sos i estatunidencs que s’han acollit
a aquesta llei.

No és l’única derivada d’aquesta
anomalia administrativa. En el ter-
reny local, la Federació d’Associa-
cions Veïnals de Barcelona (FAVB) va
demanar al ple de l’Ajuntament bar-
celoní, abans de la celebració de les
eleccions municipals, que s’exclogui
la capital catalana i la seva àrea me-
tropolitana del marc on té efecte la
llei. Per a l’organisme, aquesta regu-
lació està aconseguint tensar, enca-

ra més, un mercat immobiliari ja de
per si tensat, perquè està fent que
augmentin els preus. La FAVB asse-
gura que la Golden Visa accelera
“l’expulsió de la població del centre
de Barcelona” i augmenta la “gentri-
ficació a través de promocions d’ha-
bitatges de luxe”.  La federació
apunta que, des que la llei va entrar
en vigor amb els vots del PP i de CiU,
el govern espanyol ha concedit
14.801 visats d’aquesta mena “sen-
se que cap organisme de l’estat fis-
calitzi l’origen i el final d’aquests ca-
pitals”.  “Catalunya, amb un 40% del
total dels visats, ostenta el primer
lloc del rànquing”, denuncia l’orga-
nisme veïnal de la capital catalana. 

Visa per a rics

sa les causes socials i el medi am-
bient”, explica Mansilla. “Si són
alemanys, sovint voten partits
verds, mentre que els anglesos
són de centreesquerra i libe-
rals”, afegeix. A més, tenen una
posició social i un poder adqui-
sitiu elevat.

En canvi, segons Mancinelli, i
encara que els nòmades digitals es
defineixen com a classe mitjana,
per a ells la política no és un tema
que tingui importància. “La seva
ideologia és individualista neoli-
beral i es defineix pel culte i cele-
bració de la llibertat”. Així, aques-
ta població busca vides amb el mà-
xim confort, però “no es preocupa
de projectes col·lectius i, per ex-
emple, en lloc de treballar per
l’estat del benestar pensa en com
comprar-se una assegurança pri-
vada per tenir cobertura sanitària
a l’estranger”, assenyala la inves-
tigadora. Alhora, s’autoperceben
“com a pioners d’una revolució dels
costums del món laboral, però en
realitat acaben treballant moltes
hores”, remarca. “S’autoexplo-
ten”, assevera Mansilla.

El cas dels expats és una mica
diferent. “Sobretot quan porten els
fills a l’escola, comencen a fer
xarxes i fins i tot aprenen català”,
afirma l’antropòleg. “L’escola pú-
blica serveix per arrelar-los, però

quan tenen capacitat adquisitiva
porten els seus fills en centres pri-
vats internacionals”, lamenta. 

IMPACTES
La Maria porta el seu fill en una es-
cola del Poblenou. És integrant de
l’AFA i sovint rep queixes d’altres
mares i pares expats perquè a les
reunions es parla en català. Du-
rant la campanya de les eleccions
municipals, algunes formacions
com ERC o la CUP van denunciar
que aquestes poblacions estra-
ngeres suposen una amenaça
molt gran per a la supervivència
del català a la ciutat. Certament,
per als nòmades digitals i els ex-
pats, el català no és una prioritat.
“La gent se m’ha enfadat algun cop
perquè no estic aprenent el cata-
là i, en canvi, estic aprenent el cas-
tellà”, afirma en Kevin. El mateix
Mansilla confirma la idea i asse-
nyala que “són gent que no té in-
terès a aprendre l’idioma”. “L’ex-
pat segurament té més interès a
aprendre el castellà, però el nò-
mada digital cap de les dues llen-
gües”, diu. De fet, segons Cocola-
Gant, els nòmades digitals són di-
fícils de distingir dels turistes.

Aquest no és l’únic impacte ne-
gatiu que generen els altres es-
trangers. S’ha assenyalat que
aquesta població és la responsa-

“En lloc de treballar per
l'estat del benestar, 
els nòmades digitals
pensen en com
comprar-se una
assegurança privada
per tenir cobertura
sanitària a l'estranger”

ble de fer augmentar el preu dels
lloguers i de gentrificar barris
com el Poblenou o el centre de
Barcelona. Com que tenen un alt
poder adquisitiu, poden pagar
més per llogar un pis, i això dis-
para el valor del mercat immobi-
liari. Malgrat això, per a Mansilla,
si parlem de nòmades, es tracta
d’un problema “sobredimensio-
nat”. Segons Mancinelli, “tot i
que no en són la causa principal,
els nòmades digitals pateixen els
efectes del fenomen que causen”,
ja que tendeixen a llogar pisos per
una duració inferior als 11 mesos.

Finalment, aquesta població
també produeix canvis en el tei-
xit comercial. “Els residents de les
ciutats perden espai en detri-
ment de comerços adaptats als
gustos dels expats”, considera
Cocola-Gant. Es refereix a cafès on
es pot anar a treballar o botigues
amb alimentació internacional.  

FACILITATS
En Kevin no és com els estrangers
que apareixen a la televisió o als
diaris. Segurament hi ha una part
de racisme en la mirada tan dife-
rent que projectem cap a ell i cap
a la població estrangera amb me-
nys recursos. Més enllà d’això, no
tot és culpa dels mitjans. Les ma-
teixes administracions s’encarre-

guen de crear un abisme entre uns
i altres. “Per als polítics té més ren-
diment electoral sortir en una
foto amb emprenedors d’un co-
workingque amb un botiguer pa-
kistanès que és tan emprenedor
com els expats”, critica Mansilla.
Així mateix, al Barcelona Inter-
national Welcome Desk cal su-
mar-hi altres iniciatives com el vi-
sat especial per a nòmades digitals
del govern espanyol. Aquest do-
cument els permet viure al país
durant tres anys i s’entrega a
aquells estrangers que volen tre-
ballar en remot i que “no tenen
passaport de la Unió Europea
per exercir una activitat profes-
sional”, sempre que tinguin estu-
dis superiors.

Aquesta visió benevolent no-
més fa que aprofundir en el que
Cocola-Gant defineix com a neo-
colonialisme cultural i econòmic.
“Molts d’ells acaben pensant que
som pobres i que necessitem els
seus diners”, afirma. Són com
místers Marshallsmoderns. Es-
trangers que mai definiríem com
a migrants. Una qüestió de raça i
de classe.  

“Per als polítics té més
rendiment electoral
sortir en una foto amb
emprenedors d'un
‘coworking’ que amb
un botiguer pakistanès
que és tan emprenedor
com els expats”

Gràcies a les lleis estatals, els estrangers que gasten
almenys 500.000 euros en un immoble poden
regularitzar la seva situació administrativa

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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La Universitat d’Estiu de 
les Dones Escalfa motors

FORMACIÓ4La catorzena edició
de la Universitat d’Estiu de les
Dones està a punt d’arrencar.
Del 3 al 7 de juliol, el Citilab serà
l’escenari de quatre cursos for-
matius presentats des d’una
perspectiva de gènere. Les qua-
tre pastilles formatives tenen a
veure amb el paper de la dona en
el món de les matemàtiques, la
nutrició, la pornografia “com a
instrument de dominació” i el
teatre i els feminismes.

GENÈTICA I FEMINISME
La conferència inaugural anirà a
càrrec de Gemma Marfany, ca-
tedràtica de genètica de la Uni-
versitat de Barcelona, que par-
larà el dia 3 de juliol, a partir de
dos quarts del migdia al Citilab,
sobre els avenços actuals en ma-
tèria forense, els quals permeten
solucionar tant crims històrics
com casos que havien quedat

sense resoldre, molts dels quals
tenen a dones com a víctimes.

A més, la Universitat d’Estiu
compta enguany amb una no-
vetat relacionada amb l’acord al
qual van arribar l’Ajuntament i
la Universitat de Barcelona (UB)
fa uns mesos, per promoure la
creació de la Càtedra UB sobre
perspectiva de gènere i feminis-
mes Ciutat de Cornellà, que bus-
ca donar suport i visibilitat a la
recerca amb perspectiva femi-
nista. En aquest sentit, aquest es-
tiu s’ofereix l’Escola de física i gè-
nere, que es portarà a terme a la
biblioteca Clara Campoamor. 

La Universitat d’Estiu de les
Dones és un projecte conjunt de
l’Ajuntament, a través del Centre
d’Informació i Recursos per a les
Dones (CIRD) i la Universitat de
Barcelona, ja que forma part de
l’oferta educativa d’Els Juliols, els
cursos d’estiu de la UB. 

CONDOL4L’assassinat mas-
clista del passat 11 de juny ha
consternat una ciutat que està
farta de la violència masclista.
Així ho va demostrar aquell ma-
teix dia a la tarda, en una con-
centració que va tenir lloc a la
plaça de Catalunya, on hi havia
previst un concert de la Festa
Major de Corpus. L’Ajuntament,
davant dels greus fets, va decidir
suspendre els actes festius i con-
vocar aquesta mobilització, en la
qual van participar 6.000 cor-
nellanencs. 

A la manifestació hi va assis-
tir la consellera d’Igualtat i Fe-
minismes de la Generalitat, Tània
Verge, que va celebrar que “una
riuada de gent” s’hi aplegués en
senyal de condemna. “Avui tot el
país és Cornellà”, va dir la con-
sellera, que va fer un al·legat
contra la violència masclista. “El
masclisme mata, el masclisme
viola, el masclisme assetja i no hi
entén de classe social, de codi pos-
tal ni d’origen, però té gènere”, va
expressar la política.

“UN COP MOLT DUR”
Per la seva banda, l’alcalde An-
tonio Balmón va comparèixer
hores després de l’assassinat
per anunciar la suspensió de la
Festa Major, condemnar el crim

i posar-se a disposició de la fa-
mília de la víctima. “És un cop
molt dur”, va expressar Balmón,
que va voler mostrar-se ferm da-
vant d’aquesta classe de violèn-
cia. “Volem reafirmar la nostra
convicció que no podem cedir ni
un mil·límetre en aquesta bata-
lla”, va avisar. 

Amb tot, en l’última dècada
els feminicidis a Catalunya pu-
gen als 118, fet que ha suposat
que 90 criatures s’hagin quedat
orfes de mare. “Són massa vides
truncades”, va apuntar Verge a
la concentració de repulsa a la
plaça Catalunya. L’acte va co-
mençar amb un discurs de con-

demna de l’assassinat, llegit pel
locutor Tony Aguilar, qui aquell
diumenge havia de presentar
els concerts previstos per al Cor-
pus. Tot seguit, els Castellers
de Cornellà van fer un pilar sim-
bòlic, sense música, mentre que
els artistes Oscar i Alejandra
Larios van interpretar la cançó
Lobo, d’Elena Gadel. 

Pel que fa al procés judicial
per l’assassinat, la titular del
jutjat d’instrucció número 4 de
Cornellà va acordar la presó
provisional comunicada sense
fiança per a l’home de 34 anys
detingut per presumptament
haver matat la dona. 

Imatge de la concentració de rebuig a l’assassinat. Foto: Maria Asmarat/ACN

La ciutat diu prou a la violència
masclista: “No podem cedir”

Una imatge dels cursos del 2019. Foto: Twitter (@sergio_tesio)
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Aragonès i Simó, a la 
cloenda del curs del Llindar

FORMACIÓ4El president de la
Generalitat, Pere Aragonès, i la
consellera d’Educació, Anna
Simó, van assistir el dia 21 a la
cloenda del curs del centre de
noves oportunitats El Llindar,
ubicat al parc de Can Mercader. 

Des de la fundació El Llindar
informen que el curs que ha fi-
nalitzat han acollit més de 470
joves. D’aquests, un 77% han
aprovat, mentre que un 66%
han decidit continuar estudiant
l’any vinent. “Segur que el pri-
mer dia que vau arribar aquí us
semblava que seria molt difícil i
estic convençut que avui la gran
majoria veieu que ha valgut la
pena destinar esforços i apren-
dre conjuntament”, els va ex-
pressar Aragonès, que va lliurar-

los en persona els diplomes. El
president, a més, va lloar la tas-
ca del Llindar. “Fan possible
que cada dia pugueu guanyar
noves oportunitats”, va dir Ara-
gonès dels professionals i do-
cents de la fundació. 

LA FEINA DEL LLINDAR
Com a centre de noves oportu-
nitats, El Llindar orienta i acom-
panya adolescents i joves que es-
tan exclosos del sistema educa-
tiu i social, apostant per recor-
reguts formatius personalitzats
a través de pràctiques a empre-
ses. Des que va néixer, ara fa 19
anys, El Llindar ha acompanyat
més de 4.800 adolescents i joves,
majoritàriament del Baix Llo-
bregat i el Barcelonès.

EDUCACIÓ4Un total de 216 fa-
mílies de la ciutat s’han quedat
sense plaça per als seus fills a les
vuit escoles bressol municipals i,
per denunciar-ho i buscar solu-
cions, han unit forces. De fet, han
posat en marxa una campanya de
recollida de signatures a la pla-
taforma Change.org per recla-
mar una reunió amb l’Ajunta-
ment i buscar una solució per als
infants. Les famílies ja han ex-
pressat el seu disgust amb l’acti-
tud de l’Ajuntament, a qui acusen
de “manca de previsió”.

Un dels impulsors de la ini-
ciativa, Rubén Gimeno, ha ex-
pressat en declaracions recollides
per l’ACN que l’Ajuntament, tot
i conèixer les dades i tenir els re-
cursos, “no ha fet res”. En aquest
sentit, Gimeno lamenta que, a di-
ferència d’altres consistoris de
l’entorn, segons ha assegurat,
el de Cornellà no ha buscat al-
ternatives a l’increment de la
demanda -entorn del 20%- as-
sociat a la gratuïtat d’i2 decretat
per la Generalitat. Sobre aques-
ta qüestió, fonts municipals han
assegurat que els ajuntaments no
poden garantir aquesta gratuïtat
amb recursos propis.

Les famílies, a més, recorden
que les llars d’infants privades
només poden assumir el 10%

dels alumnes que s’han quedat
sense plaça, i que tot plegat les
aboca a un “caos econòmic i lo-
gístic”.  “Considerem que 216 fa-
mílies afectades és un número in-
acceptable que evidencia una
falta de planificació i una desídia
institucional sense precedents”,
afegeixen les famílies al comu-
nicat de la petició de signatures.

Sigui com sigui, des de l’A-
juntament neguen que hi hagi
hagut deixadesa i detallen que
per al curs 2023/2024 ha ofert
les mateixes places que anys
anteriors, un total de 612 en les
vuit escoles bressol municipals.

Respecte del curs anterior, el
consistori assegura que ha rebut
80 sol·licituds més que s’han
quedat en llista d’espera. Re-

corden que cada any hi ha per-
sones que queden en llista d’es-
pera i que a partir del juliol van
havent-hi renúncies de places. 

El consistori, tanmateix, re-
coneix que és possible que l’in-
crement de les peticions sigui a
conseqüència de la gratuïtat d’I2
implementada per la Generalitat.
Sobre les famílies que s’han que-
dat sense plaça, les mateixes
fonts expliquen que s’estan es-
tudiant opcions per oferir-los
una alternativa.

En paral·lel, CCOO ha con-
vocat aquest mes aturades de
mitja hora a quatre escoles bres-
sol públiques gestionades per
Ziga-Zaga per denunciar les  “de-
ficients” condicions de treball de
les professionals.

A la ciutat hi ha vuit escoles bressol municipals. Foto: Ajuntament

Més de 200 famílies s’alien en
quedar-se sense escola bressol

Simó i Aragonès, durant la visita a Cornellà. Foto: El Llindar
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4El conseller d’Interior, Joan
Ignasi Elena, i la consellera
d’Acció Climàtica, Teresa Jordà,
han fet una crida a la conscien-
ciació i la col·laboració de la
ciutadania per prevenir incendis.
Elena ha assenyalat que hi ha un
risc “molt elevat” d’incendis i ha
explicat que “la realitat és dura”,
especialment en un context de
sequera. Per la seva banda, Jor-
dà ha indicat que, tot i que el
mes de maig ha plogut, no ho ha
fet de forma suficient.

Els dos consellers van fer
aquesta crida durant la presen-
tació de la campanya informati-
va d’enguany contra el risc d’in-
cendi, el passat 1 de juny, que re-
marca la necessitat de prevenir
i evitar els incendis causats per
l’acció humana.

El llançament d’aquesta
campanya informativa, Foc off,
coincideix amb l’inici de la cam-
panya forestal, que enguany ha
començat 15 dies abans del que
és habitual i no finalitzarà fins al
30 de setembre. Es tracta d’una
de les campanyes forestals més
difícils i llargues dels darrers
anys, amb un risc molt elevat
que es produeixin incendis de

grans dimensions. De fet, per
primer cop en 10 anys s’ha acti-
vat el nivell 3 del Pla Alfa.

MÉS EFECTIUS
Els 3 anys de sequera acumu-
lada, l’augment de les tempe-
ratures i la concentració de bio-
massa seca als boscos expli-
quen la dificultat d’aquesta cam-
panya forestal. És per això que
s’han reforçat els cossos que
s’ocupen de l’extinció dels focs,
amb 35 mitjans aeris i més de
3.000 efectius, per afrontar la
campanya amb més garanties.

S’han reforçat els cossos que s’ocupen de l’extinció dels focs. Fotos: ACN

Crida del Govern pel risc d’incendis
» El conseller d’Interior, Joan Ignasi Elena, diu que hi ha un risc “molt elevat” i que “la realitat és dura”

» La Generalitat demana conscienciació i col·laboració a la ciutadania per prevenir possibles focs

SI VEUS FOC, 
TRUCA AL 112

4El telèfon d’emergències
112 té un paper principal en
la lluita contra els incen-
dis, perquè és el canal d’en-
trada dels avisos que activa
tots els serveis d’emergèn-
cies. Si veus una columna
de fum o un indici de foc fo-
restal, truca immediata-
ment al 112 i no et refiïs
que algú altre ja hagi trucat.

Campanya contra els incendis
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L’Splau i l’Ajuntament
col·laboren pel dia de l’Orgull
CELEBRACIÓ4Amb motiu del
dia mundial de l’Orgull LGTBI,
el centre comercial Splau i l’A-
juntament han sumat esforços
per organitzar una jornada d’ac-
tivitats lúdiques i educatives. 

En aquest sentit, el 30 de
juny al migdia tindrà lloc la pro-
jecció de la pel·lícula Con amor,
Simón, als cinemes Kinepolis
FULL del centre comercial. Es
tracta d’un film dirigit per Greg
Berlanti que narra la història
d’un jove que no s’atreveix a
explicar al seu entorn que és ho-
mosexual. Hi ha un sorteig en
marxa per poder gaudir de la
pel·lícula de forma gratuïta. 

A la tarda està previst que es

faci un mural per donar visibili-
tat als diferents tipus d’amor i a
la igualtat de drets. La pintura
està impulsada per l’artista Lau-
ra Zalacain i està previst que més
tard sigui donada a l’Ajunta-
ment perquè l’exposi en un lloc
públic de la ciutat. 

Més tard, a dos quarts de set
de la tarda, s’instal·larà al cen-
tre comercial una carpa d’o-
rientació i assessorament a càr-
rec del Servei d’Atenció Integral
LGTBI de l’Ajuntament. “Es-
perem que només sigui una de
les moltes activitats que orga-
nitzem amb l’àrea d’igualtat del
consistori”, afirma el gerent de
l’Splau, Ricard Doga.

RECONEIXEMENT4El projecte
Potenciem Cornellà, que estudia
com dotar la ciutat d’una mo-
neda local, va ser premiat el 15
de juny en el marc dels premis
FP Emprèn que organitza la
Fundació BCN FP, com a ini-
ciativa  d’economia social i soli-
dària. Però no va ser l’únic pre-
mi que va rebre aquest projecte
de l’institut Esteve Terradas
aquell dia, ja que la patronal CE-
COT els va fer un altre reconei-
xement, en aquest segon cas un
premi d’economia circular i nous
professionals. 

D’aquesta manera, el pro-
jecte dels alumnes de grau su-
perior del centre educatiu cor-
nellanenc comença a agafar vo-
lada més enllà de les fronteres
municipals. “Orgullosos de la
feina feta, però els reconeixe-
ments ens fan sentir més moti-
vats per continuar”, expressen
els portaveus del projecte. 

Per tal de portar-lo a terme,
els alumnes van fer una ronda de
visites a desenes de comerços de
la ciutat per presentar-los el

projecte. I és que aquesta mo-
neda local està pensada per fo-
mentar les compres en el comerç
de proximitat local. De fet, la
idea és afavorir la facturació lo-
cal i reduir les importacions. 

A més, aquest projecte pro-
posa que una part de les sub-
vencions que el consistori ator-
ga al comerç siguin en moneda

local, que equival a l’euro i esta-
ria controlada pel Banc d’Espa-
nya. L’Ajuntament n’està al cas,
mentre que entitats com el Citi-
lab hi donen suport. 

De moment, la iniciativa ja
ha presentat la seva candidatu-
ra als premis Donatic, que posen
especial èmfasi en la igualtat
entre homes i dones.

El projecte Potenciem Cornellà rep el premi de CECOT. Foto: PC

Dos premis en un dia per al
projecte per una moneda local

El 28 de juny va ser el dia de l’Orgull LGTBI. Foto: Arxiu

Campanya | Recapte solidari als comerços
La plataforma Cornellà Actitud ha posat en marxa aquest mes un recapte d’aliments a

diferents comerços i entitats de la ciutat per enviar-los a la Botiga Solidària, que fa temps que
avisa que necessita més menjar per fer front a les necessitats dels veïns més necessitats.
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"Mai he tingut secrets i, amb res-
pecte, sempre he dit el que pen-
sava als companys, a l'entrena-
dor... A vegades m'ha anat bé ser
sincer i moltes altres m'ha pas-
sat factura, però soc així. Potser
si hagués estat més calladet, la
meva carrera hauria estat una
mica millor. Vaig pagar el peat-
ge de la joventut", confessa l'ex-
pivot Rafa Talaverón (Barcelo-
na, 1972), a qui en els seus equi-
ps li deien El sindicalista.

L'adrianenc no entenia, per
exemple, que tots els jugadors
no rebessin el mateix tracte.
"N'hi havia alguns, normalment
els americans, que potser dei-
xaven d'entrenar-se si no es
complien certs detalls del seu
contracte. Fins que no vaig jugar
a l'estranger, a Portugal, no vaig
adonar-me que el contracte és
sagrat", enraona Talaverón.

Quan era jove tampoc no li
quadrava que els més inexperts,
i que potser no havien tingut cap
minut al partit, haguessin d'anar
a un entrenament obligatori. "Ara
no m'importaria llevar-me a les sis
del matí per exercitar-me i gau-
diria molt més de la vida de juga-
dor. Ets un privilegiat", reconeix.
"Em frustrava que moltes vegades
el meu esforç a les pràctiques no
tingués recompensa, però durant
els partits només pensava a aju-
dar l'equip al màxim", afegeix.

Antonio Gómez Nieto, al CB
Granada, i Xavi Pascual, al CB
Aracena, van ser els tècnics que
més rendiment li van treure. "Po-

dies parlar amb ells, et pregun-
taven com veies les coses... Per a
mi en un equip tothom té la ma-
teixa importància, des de l'entre-
nador fins a l'últim jugador de la
banqueta", enraona l'entrevistat.

A Granada va aixecar el seu
títol més rellevant, la Copa del
Rei de 1995 amb el Baskonia. "Va
ser una premonició perquè el
curs següent vaig fitxar pel club
de la ciutat. Granada és precio-
sa, té un molt bon clima i no et
falta de res. L'afició és impres-
sionant", explica, emocionat.

Amb l'equip granadí va viure
dos ascensos a la Lliga ACB (1996
i 2001), sempre amb Antonio
Gómez Nieto com a director d'or-
questra. Al primer el CB Grana-
da va ser el campió de la fase final
de Lugo superant a la final per
104-87 a un València Basket Club
que dos cursos després seria cam-
pió de la Copa del Rei a Vallado-
lid. "Malgrat que fos un gran tèc-
nic, a Gómez Nieto no el van dei-
xar continuar. Una greu errada del
president, que es va deixar mal-
aconsellar", defensa Talaverón.

UN CURS SURREALISTA
Per explicar el segon ascens
amb el conjunt andalús cal viat-
jar a la temporada 2000-2001,
la més surrealista de la seva
vida perquè va passar per qua-
tre equips: el CB Granada, el Gi-
jón Baloncesto, el CB Aracena i,
de nou, el CB Granada. Per què
es va moure tant l'adrianenc? "A
Granada el primer mes ens van
dir que estaven esperant uns di-
ners d'una requalificació de ter-
renys. Fins i tot vam guanyar la
Copa de Andalucía i vam que-
dar-nos a dormir al pavelló amb

la pedrera per fer una mica de
pressió", recorda.

Així que Talaverón va fitxar
pel Gijón Baloncesto, amb un
contracte de dos mesos per la bai-
xa de Ricardo Guillén, i després va
tornar a casa, compaginant una
feina amb el CB Aracena, de Lli-
ga EBA, també durant dos mesos.
Fins que va tornar al CB Grana-
da, ja amb els problemes econò-
mics solucionats i que s'havia
quedat amb nacionals i júniors, i
un americà. "L'ascens va ser molt
meritori. Inclús el president va
aconsellar no jugar un partit i
abandonar la Lliga perquè no li
pagaven, i l'entrenador, Gómez
Nieto, va dir que no i que jugarien.
El tècnic va ser clau perquè el club
no desaparegués", adverteix.

El seu descobridor va ser l'en-
trenador Lluís Plaza, germà de
Joan Plaza, que li va preguntar si
volia jugar a bàsquet. "Jo tenia 11
anys i no feia cap esport, i en Llu-
ís em va entrenar a l'escola Bet-
saida que, amb el temps, es va
acabar fusionant amb el CB Sant
Adrià i el CB Sant Gabriel, donant

lloc a l'actual UBSA (Unió Bàsquet
Sant Adrià), on també vaig jugar",
exposa l'adrianenc, que després
fitxaria per l'RCD Espanyol.

Seria al CB Ciudad de Huelva
on debutaria a la Primera Divisió,
futura Lliga ACB, i va escriure el
seu segon capítol a l'elit al CB Gra-
nollers: "Em van recomanar que
hi anés perquè Josep Maria Oleart,
l'entrenador, confiava molt en
mi, i així va ser. Malauradament,
després de tres cursos, l'equip es
va desfer". El següent destí de Ta-
laverón seria el Baskonia.

La seva aventura portuguesa
de tres anys (Portugal Telecom,
CAB Funchal i Aveiro Esgueira)
va començar després d'un des-
encís amb el CB Granada, on li
van comunicar que el renovarien
i després, gairebé a última hora,
amb quasi totes les plantilles
tancades i ja amb el nou entre-
nador, li van dir el contrari.

En la seva segona etapa al CB
Aracena va ascendir a LEB Or i va
acabar la temporada amb una le-
sió a l'esperó i jugant infiltrat. L'o-
peració, però, no va sortir bé,

perquè li van danyar el tendó
d'Aquil·les. "El curs següent vaig
forçar la recuperació perquè l'e-
quip no anava bé [finalment va
baixar] i em vaig acabar de tren-
car el tendó d'Aquil·les i ja no vaig
poder jugar més aquell curs", re-
corda. Un cop recuperat, va fitxar
pel CB Cornellà, de LEB Plata.
Una experiència complicada per-
què s'aixecava a les sis del matí per
anar a la feina i arribava a casa cap
a la una de la matinada, després
de l'entrenament. "Em van trac-
tar molt bé, però anava al límit i
potser havia d'haver triat un equip
de categoria inferior, amb viatges
curts i menys exigència", diu.

L'adrianenc va tornar a l'UB-
SA, on va començar a notar el pas
dels anys i va decidir penjar les bo-
tes. Si va tornar a la pista, va ser per
la insistència de Mario Lousame,
tercer entrenador del CB Mollet:
"Tenien un pivot lesionat i em van
preguntar què em semblaria fitxar
pel club. Vaig anar a un parell d'en-
trenaments i em van sortir molt bé
perquè era Nadal i estava des-
cansat, però quan vaig tornar a tre-
ballar el meu nivell va baixar mol-
tíssim. Em van encantar el pave-
lló i el públic, que no deixava d'a-
nimar, i també jugar amb Jonat-
han Ramírez, un crac". El curs se-
güent, el 2010-2011, es va retirar
a l'UBSA, "envoltat d'amics".

"Els meus fills, Marc Talave-
rón, jugador de la Unió Esporti-
va Sant Cugat, i Ariadna Talave-
rón, del Bàsquet Femení Sant
Adrià, viuen molt el bàsquet, fan
molta pinya i són grans compa-
nys. A ells els va millor perquè no
han tret la mala llet ni el caràcter
sindicalista del seu pare", con-
clou, divertit, Talaverón.

Toni Delgado
CORNELLÀ 

LasinceritatdeRafaTalaverón 
» L'exjugador del CB Cornellà va ser campió de la Copa del Rei amb el Baskonia i va jugar a Portugal
» “Potser si hagués estat més calladet, la meva carrera hauria estat una mica millor”, confessa

Rafa Talaverón, expivot de la Lliga ACB. Foto: Toni Delgado

Bàsquet | Sandra Moreno, reconeguda per la Federació Catalana 
El pròxim dissabte 1 de juliol serà un dia inoblidable per a Sandra Moreno, jugadora del Basket Almeda, 
ja que rebrà el trofeu com a MVP de Cadet Preferent durant la 40a edició de la Festa del Bàsquet Català,

organitzada per la Federació Catalana de Basquetbol, que es farà al Cinema Aribau de Barcelona.
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Una jove parella de Barcelona visita uns
amics que acaben de ser pares per co-
nèixer el petit Jan. Tot va bé fins que el
Nacho deixa anar que el bebè... és molt
lleig. A partir d’aquí, i tot i que els pares
primerencs intenten treure ferro a l’as-
sumpte, l’ambient s’enrareix i comencen
a sortir a la llum algunes altres veritats.

Al Teatre Borràs de Barcelona.

Teatre

La pell fina
Carmen Marfà i Yago Alonso

La valenciana Samantha Gilabert es va fer
popular per la seva participació a Ope-
ración Triunfo 2020. Després del progra-
ma ha anat picant pedra i ara ha publi-
cat el seu segon àlbum, Antídoto (Músi-
ca Global). El nou disc inclou onze can-
çons, entre les quals hi ha tres temes en
català i una col·laboració amb el grup Des-
pistaos, Pa que estemos juntos.

Música

L’any 1955, alumnes i pares d’arreu dels
Estats Units es reuneixen per disputar un
concurs escolar dedicat a l’observació de
fenòmens astronòmics que té lloc a
una ciutat fictícia del desert nord-ame-
ricà anomenada Asteroid City. El certa-
men es veurà espectacularment inter-
romput per un conjunt d’esdeveni-
ments que canviaran el món.

Pelis i sèries

Asteroid City
Wes Anderson

Antídoto
Samantha

Digital Impact
El Disseny Hub Barcelona acull l’exposició Digital Impact,

que inclou una quinzena de grans i imponents peces d’art
digital creades per artistes locals i internacionals. Aquesta

mostra és la més gran que s’ha dedicat mai a l’Estat a aques-
ta expressió artística, i té com a eixos principals la visualitza-
ció creativa de dades, la realitat virtual i la intel·ligència arti-
ficial. L’objectiu del museu és oferir una radiografia fidel de

l’estat actual de l’art i del disseny digitals, tot “trencant la fre-
dor de la pantalla” que es vincula normalment amb el món

digital. L’exposició es podrà visitar fins al 27 d’agost. 

R I C A R D  U S T R E L LQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Josep Vallverdú, que el 9 de juliol farà 100
anys, aporta a l’Any Vallverdú un volum
memorialístic excepcional que recull les
cinc últimes dècades d’una maduresa ac-
tiva i plena de curiositat. “L’home de Po-
nent”, com l’anomenava Josep Maria
Espinàs, explica la pèrdua de l’esposa, l’a-
llunyament de Lleida i la recerca de la casa
on viurà amb la nova companya.

Llibres

Mosaic de tardor
Josep Vallverdú

| Story of Seasons
Story of Seasons: A Wonderful Life et porta a la Vall Oblidada perquè

creïs la teva granja i la teva llar. Per a PC, PS5, Switch i Xbox Series X/S.
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“Bon dia, Catalunya! Són les vuit”. La frase des-
pertador de la ràdio pública catalana canviarà

de veu la temporada vinent. La Corporació
Catalana de Mitjans Audiovisuals (CCMA) ha
anunciat que Ricard Ustrell (Sabadell, 1990)

substituirà Laura Rosel al capdavant d’El matí
de Catalunya Ràdio a partir del 4 de setembre.

Ustrell és actualment el presentador de
Col·lapse, el programa que omple la graella de

TV3 els dissabtes a la nit. Abans també havia
liderat Planta Baixa a la televisió catalana i,

prèviament, El suplement a Catalunya Ràdio.
Una trajectòria que crida especialment l’aten-

ció si es té en compte la joventut d’Ustrell,
que supera per poc la trentena. La decisió de

col·locar-lo al lloc que tenia fins ara Rosel,
però, no ha convençut tothom: hi ha qui la

preferia a ella i qui preferia un altre fitxatge.

Famosos

Ser periodista a TV3 i Catalunya Ràdio
Ha presentat ‘Planta Baixa’, ‘Col·lapse’ i ‘El suplement’

Fitxar per ‘El matí de Catalunya Ràdio’ 
Estarà al capdavant del programa a partir de la temporada vinent

Decisió controvertida
El canvi de Laura Rosel per Ricard Ustrell no convenç tothom
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

CERVELL

La definició de models que descriguin com funciona la 
presa de decisions és crucial per a l’evolució de la robòtica 

SINCRONIA

DECISIONS

FLUÏDESA

E S T I L S  D E  V I D A

i NEUROLOGIA 
Associem la presa de decisions ràpida amb una intel·ligència
més gran, però això podria no ser veritat. O, com a mínim, l’as-
sociació podria no ser tan directa com pensàvem. Una recerca
de la Universitat Charité de Berlín, amb la col·laboració de la
Universitat Pompeu Fabra, ha revelat que les persones amb
puntuacions més altes en intel·ligència fluida, un concepte que
fa referència a la capacitat de les persones de prendre decisions
difícils davant de situacions noves, destinen més temps a resol-
dre les tasques més difícils en comparació amb les persones
amb menor coeficient. Els resultats de l’estudi s’han publicat a la
revista especialitzada Nature Communications. 

L’objectiu de l’estudi no era tant analitzar la intel·ligència de
les persones com detectar les dinàmiques cerebrals en els pro-
cessos de presa de decisions i examinar com poden aplicar-se a
la intel·ligència artificial. Per aconseguir els resultats, els investi-
gadors van analitzar exhaustivament la presa de decisions de
650 persones i els resultats van demostrar que, al contrari del
que creiem, les persones més intel·ligents triguen més a resol-
dre tasques difícils. Pensen a poc a poc, però pensen millor.   

Els intel·ligents pensen a poc a poc

A l’hora de dissenyar aplicacions robòtiques, els experts
es basen en com funcionen les dinàmiques cerebrals 

Les claus

La clau per resoldre problemes avançats és la capacitat de
sincronitzar millor les parts del nostre cervell, no la rapidesa  

La intel·ligència fluida fa referència a la capacitat de les
persones de prendre decisions difícils en situacions noves  
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